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[Socialministeren.] 
anvendt tilsvarende forudsætninger som ved 
udarbejdelsen af forslag til finanslov for 
1975-76. 

Det skal særligt bemærkes, at det er en 
forudsætning, at det særlige folkepensions- 
bidrag på 2 pet. af den skattepligtige ind- 
komst opretholdes uændret i hele perioden. 

Med henblik på gennemførelse af en re- 
form af pensionslovgivningen, herunder for- 
beredelse af forslag til en tillægspensionsord- 
ning, er der nedsat en arbejdsgruppe, som 
imidlertid også har haft til opgave at over- 
veje mulighederne for forenklinger inden for 
rammerne af den nuværende sociale pensi- 
onslovgivning. Dette sidste arbejde vil uan- 
set nærværende lovforslag blive søgt frem- 
met af regeringen, således at der formentlig 
vil kunne fremsættes lovforslag om sådanne 
forenklinger i indeværende folketingsår. 

Med disse bemærkninger skal jeg anbefale 
lovforslaget til tingets velvillige behandling. 

Finansministeren (Anders Anclersen): 
Jeg skal herved tillade mig for det høje 

ting at fremsætte forslag til lov om ændring af 
skattekontrolloven. (Ændringer vedrørende selv- 
angivelsen ). 

Dette forslag går ud på at tilpasse skatte- 
kontrollovens bestemmelser om, hvilke op- 
lysninger der kan kræves i selvangivelsen, 
med henblik på bestemmelsernes anvende- 
lighed efter en eventuel ændring af skatte- 
systemet bl.a. som følge af boligforliget af 
11. juni 1974. Heri er det bl.a. udtalt, at 
der fra den 1. januar 1976 skal indledes en 
afvikling af de eksisterende regler for beskat- 
ning af indehavere af ejerboliger. Der er ned- 
sat et udvalg, der har til opgave at udar- 
bejde forslag til en gradvis afvikling af leje- 
værdibegrebet og en gradvis begrænsning af 
fradragsretten for renter af gæld i ejerboli- 
ger. 

Med henblik på den praktiske gennemfø- 
relse af den ordning, der måtte blive gennem- 
ført, når udvalgets forslag foreligger, må det 
anses for hensigtsmæssigt, at den hidtidige 
opstilling af selvangivelsesblanketten æn- 
dres, således at renteudgifter og renteindtæg- 
ter udskilles som selvstændige poster i selve 
selvangivelsen, og at forskellige arter af ren- 
teudgifter opføres hver for sig. 

Ifølge gældende lov skal selvangivelsen 

bl. a. indeholde sådanne specifikationer af 
indtægter og udgifter og andre oplysninger 
af betydning for s7catteansættelsen og skattebe- 
regningen, som måtte blive fastsat af finans- 
ministeren efter indstilling fra ligningsrådet. 

Da det må anses for tvivlsomt, om der på 
baggrund heraf er mulighed for at foretage 
de ønskelige ændringer af selvangivelsen, 
foreslås loven ændret således, at finansmini- 
ste1'en efter indstilling fra ligningsrådet skal 
kunne fastsætte, hvad der kan kræves op- 
lyst i selvangivelsen. 

Hvis selvangivelsen ændres allerede for 
indkomståret 1974, vil den kunne anvendes 
ved den automatiske forskudsregistrering 
for 1976. 

Under drøftelser med Kommunernes 
Landsforening er det fra foreningens side 
anført, at man ved at ændre selvangivelsens 
udformning allerede med virkning for 1974 
også vil kunne opnå en rationalisering af lig- 
ningsmyndighedernes arbejde med gennem- 
gangen af selvangivelsen. 

Af hensyn til de nævnte forbedringer i ad- 
ministrativ henseende, der er forbundet 
med at ændre selvangivelsens opstilling, vil 
det være en fordel, om lovforslaget kan fær- 
digbehandles inden udgangen af december 
1974. 

Jeg ønsker samtidig at gøre tinget op- 
mærksom på, at jeg senere i samlingen på- 
tænker at fremsætte endnu et forslag om æn- 
dring af skattekontrolloven, nemlig det for- 
slag, der er nævnt i åbningstalen om mild- 
nelse a,f lovens bestemmelser om straftillæg 
til skatteydere, der indgiver selvangivelsen 
for sent. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget 
med bemærkninger, skal jeg anbefale det til 
tingets hurtige og velvillige behandling. 

Lan.dbriig'smiiiistereii (Kofoed): 
Jeg skal herved tillade mig for det høje 

folketing at fremsætte forslag til lov O1n op- 
hævelse af lov om en kartoffélmelsordning. 

Som det vil være det høje ting bekendt, 
blev hovedparten af lov nr. 170 af 15. maj 
1933 om en kartoffelmelsordning og om for- 
anstaltninger til fremme af avl og anvendel- 
se af kartofler til industrielt brug ophævet 
ved Danmarks indtræden i EF. Man opret- 
holdt dog lovens §§ 1 og 4. I henhold til § 1 
kræves koncession til fremstilling af kartof- 
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[Landbrugsministeren.] 
felmel og stivelse. Andragender om konces- 
sion behandles ifølge § 4 i kartoffelmelsud- 
valget. 

Af bemærkningerne til lovforslaget vil 
det fremgå, at opretholdelse af koncessions- 
tvang efter Danmarks indtræden i EF nu 
betragtes som værdiløs, og lovforslaget går 
derfor ud på at ophæve de nævnte bestem- 
melser og dermed hele loven. 

Idet jeg i øvrigt henviser til bemærknin- 
gerne til lovforslaget, skal jeg anbefale dette 
til velvillig behandling i det høje ting. 

J eg skal endvidere tillade mig for det høje 
folketing at fremsætte forslag til lov om mælk 
og JconsummcelkproduJcter. 

Dette lovforslag har 2 hovedformål, dels 
afløsning af den gældende lov af 1966 om 
mælkekontrol, dels overførelse af hjemme- 
len til at fastsætte bestemmelser om kon- 
summælkprodukter fra miljøministerens til 
landbrugsministerens område. Afløsning af 
mælkekontrolloven af 1966 er blevet nød- 
vendig, fordi udviklingen er løbet fra de i 
denne lov fastsatte bestemmelser om fælles- 
tilsynsordninger og fordeling af udgifterne 
herved, hvilket har givet anledning til klage 
bl. a. fra kommunerne. 

Overførelse af hjemmelen til at fastsætte 
bestemmelser om konsummælkprodukter til 
landbrugsministerens område er et led i den 
løbende revision af levnedsmiddellovgiv- 
ningen. 

Selv om lovforslaget bærer titlen 홢forslag 
til lov om mælk og konsummælkprodukter", 
vil man se, at det kun er et begrænset antal 
bestemmelser i forslaget, der vedrører al 
mælk uanset dens anvendelse. Det er navn- 
lig bestemmelserne i lovforslagets kap. 1, 
der vedrører mælk som helhed. Når det i 
lovforslagets § 3 er anført, at der i de regler, 
landbrugsministeren kan fastsætte til sik- 
ring af overholdelse af lovforslagets § 2, kan 
fastsættes bestemmelser om bekæmpelse af 
mastitis og kontrol hermed, er der grund til 
at fremhæve, at der ikke påtænkes nogen 
umiddelbar ændring i den hidtil gældende 
ordning, hvorefter mastitiskontrollen har 
været begrænset til besætninger, der leverer 
mælk til konsummælk, men man har fundet 
det praktisk og naturligt i forbindelse med 
gennemførelsen af en ny lovgivning at have 
en hjemmel til at kunne gøre mastitiskon- 

trollen obligatorisk for alle mælkeleverende 
besætninger. 

Lovforslaget følger altså den linie, der 
hidtil har været gældende her i landet, at 
den særlige godkendelse af besætninger og 
mejerier kun skal vedrøre mælk, der skal an- 
vendes til fremstilling af konsummælkpro- 
dukter. Efter de hidtil gældende bestemmel- 
ser er det sundhedskommissionerne, der har 
til opgave at godkende besætninger og meje- 
rier. Sundhedskommissionerne er som be- 
kendt ophævet pr. 1. oktober 1974 ved gen- 
nemførelse af miljøreformen. Det foreslås 
nu, at godkendelsen skal fordeles på den 
måde, at det bliver den kommunalbestvrel- 
se, hvor den pågældende besætning findes, 
der skal godkende besætningen, og at det 
bliver veterinærdirektoratet, der skal god- 
kende mejerierne. Tilsynet med såvel god- 
kendte besætninger som godkendte mejerier 
skal føres af den kommunalbestyrelse, hvor 
besætningen henholdsvis mejeriet findes. 
Det er i forslaget udtrykkeligt nævnt, at 
kravet om godkendelse ikke alene skal gælde 
de såkaldte konsummælkmejerier, der fær- 
digforarbejder konsummælkprodukter, men 
også de såkaldte suppleringsmejerier, der 
modtager mælk og heraf fremstiller supple- 
ringsleverancer, som så på konsummælk- 
mejerierne færdigforarbejdes til konsum- 
mælkprodukter. 

Som allerede nævnt indeholdt loven af 
1966 bestemmelse om såkaldte fællestilsyns- 
ordninger. En fællestilsynsordning går ud 
på, at tilsynet påhviler en af de kommuner, 
hvori konsummælkprodukter fra en virk- 
somhed bliver forhandlet eller fordelt. Det 
var sikkert en naturlig regel i 1966, men ud- 
viklingen siden er gået med så stærke skridt, 
at det har voldt vanskelighed at gennemføre 
disse fællestilsynsordninger, og navnlig har 
det voldt vanskelighed at få fordelt tilsyns- 
udgifterne. Disse udgifter skulle efter loven 
fordeles på de enkelte kommuner i forhold 
til den i hver kommune solgte mælkemæng- 
de. Det har voldt meget store vanskeligheder 
at få korrekte opgørelser frem over de i de 
enkelte kommuner solgte mælkemængder, 
og der har været en række tilfælde, hvor 
spørgsmålet om den rette fordeling af ud- 
gifterne har måtte forelægges landbrugsmi- 
nisteriet til afgørelse. Disse vanskeligheder 
har givet anledning til klage fra bl. a. Kom- 
munernes Landsforening. Den nu foreslåede 


